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GRONINGEN: 

"Meer mogelijk dan 
fusie alleen" 
Toen ik mijn lidmaatschap van de redactiecommissie van H20 namens de VEWIN overdroeg aan Frits 
Vos van het Waterbedrijf Groningen, vertelde Härmen Hoogeveen, sinds 1 september 2004 de nieuwe 
directeur als opvolger vanjan Koelink, mij een enthousiast verhaal over de ontwikkelingsmogelijkhe
den die hij voor dit bedrijf ziet. Reden om hem daar nog eens nader over aan het woord te laten. 

"Je komt op een bijzonder moment. Van
daag wordt de 'Letter of Intent' getekend 
voor de oprichting van een BV waarin Evides, 
Waterleiding Maatschappij Drenthe en 
Waterbedrijf Groningen hun industrie wa
teractiviteiten in Groningen en Drenthe 
gaan bundelen." (zie H20 nr. 6, pag. 7). 

Waterbedrijf Groningen is na Evides de 
grootste leverancier van maatwerkinstalla
ties voor industriewater. Door het Groningse 
waterbedrijf zijn in de tijd van Jan Koelink 
bij AKZO Nobel Salt, Kisuma Chemicals en 
Nedmag Industries, alle drie in de omgeving 
van Veendam, specifieke installaties neerge
zet die hoogwaardig proceswater maken, 
met als bron het water voor de deur. Het 
meeste ptoceswater wordt gebruikt voor het 
oplossen van zout in de 
ondergrond. "We zijn 
nu bezig met de ont
wikkeling van een 
installatie voor Avebe, 
die jaarlijks 3,5 miljoen 
kubieke meter proces
water moet maken en 
één miljoen kubieke 

£ter spoelwater, ook 

et oppervlaktewater als bron. Waterleiding 
aatschappij Dtenthe brengt haar projecten 

in in de gezamenlijke industrie- en afval wa-
tet-BV en Evides de zuivering van zout afval
water van het industriegebied van Delfzijl. 
Na de inwerkingtreding van de Kaderricht
lijn Water moet ook dat afvalwatet biolo
gisch gezuiverd worden, voordat het op de 
Eems-Dollard geloosd mag worden." 

aarom doet het betreffende waterschap dat niet? 
"De situatie is complex. Delfzijl ligt op de 

ens van de waterschappen Noorderzij lvest 
n Hunze en Aa's. De rioolwaterzuivering 

van Delfzijl is eigendom van Noorderzijlvest, 
maar ook Hunze en Aa's is bij de exploitatie 

"Waterbelan^en 

in de regio 

duurzaam 

veilig stellen" 

betrokken. Het afvalwater van de bedrijven is 
zout. Toen Groningen Seaport en de afzon
derlijke bedrijven dit project in de markt zet
ten, werd de tender gewonnen door Evides, 
gebruikmakend van de ervaring met afval
waterprojecten in Zeeland. Door nu de 
industriewateractiviteiten van Groningen, 
Drenthe en Evides te bundelen, kunnen we 
maximaal gebruik maken van onze aanwe
zigheid in de regio, onze contacten en van de 
specifieke ervaring van Evides." 

Venvachtje als bedrijf zelfstandig te kunnen blij
ven? 

"In deze regio wordt grote waarde 
gehecht aan een eigen identiteit. Wij hebben 
als missie geformuleerd het als maatschap
pelijke onderneming duurzaam veilig stel

len van de waterbelan-
gen in de provincie 
Groningen. Wij doen 
dat met een eigen Raad 
van Commissarissen, 
we hebben een eigen 
tarief, wat ook nog het 
laagste is in het land, en 
we zetten eigen dien
sten in de markt. Onze 

aandeelhouders hebben ervoor gekozen geen 
dividend te ontvangen. Zij willen een eigen, 
goed functionetend nutsbedrijf voor water, 
dat ook op de commerciële markt actiefis." 

Is Waterbedrijf Groningen een waterbedrijf of een 
drinkwaterbedrijf? 

"Wij heten waterbedrijf, maar onze 
startpositie ligt in de drinkwaterlevering. 
Als in de andere segmenten van de water
kringloop dingen blijven liggen, zijn we 
bereid die op te pakken. Dat kan zijn op het 
gebied van de riolering, afvalwaterzuivering, 
maar ook op het gebied van innovatieactivi
teiten, het vestigingsklimaat voor bedrijven 
en specifieke opleidingen en trainingen. In 

de drinkwatersector is de tendens schaalver
groting. Met name de grote bedrijven roepen 
dat in Nederland maar plaats is voor drie 
bedrijven en dat zijn zij dan. Maar daar zijn 
wij helemaal niet mee bez.'g. Praten over 
fusie leidt af van het doel dat onze aandeel
houders hebben, namelijk versterking van 
de eigen regionale identiteit. Voot Gronin
gen is dat belangrijk, voor de provincie en 
voor de gemeenten. De lijnen zijn hier kort, 
de betrokkenheid is groot en al onze aan
deelhouders (de provincie Groningen en alle 
Groningse gemeenten) staan hier achter." 

En de mogelijkheden van efficiencyverbetering? 
"Wij willen met elke partij samenwer

ken waar dat voordelen biedt. En dat doen 
we ook, vooral met de WMD. We hebben 
samen het lab-Noord, waar ook onze specia
listische technologische kennis is onderge
bracht. We stemmen de ICT-filosofie af, we 
integreren de P&O-werkzaamheden en het 
aansturen van het financieel beheer, eigen
lijk alle staf- en steundiensten. We hebben 
nu samen een watervoorzieningsstudie 
opgezet, een masterplan voor Groningen en 
Drenthe. Op sommige plaatsen staat het 
gebruik van grondwater door ons bedrijf ter 
discussie. We zijn beide lid van Wetsus in 
Leeuwarden, waarin veel geld door het noor
den gestoken wordt. Onze technologie 
steunt nu op de kennis van Wetsus en die 
van Kiwa. Mogelijk gaat WMD Waterbedrijf 
Groningen vanuit pompstation Annen 
water leveren. De distributieactiviteiten blij
ven een lokale zaak. Dat geldt ook voor het 
bronnenbeheer. Daar behoudt ieder zijn 
eigen identiteit." 

Hoe zijnjullie contacten met de waterschappen? 
"We zijn volop in gesprek met Noorder

zijlvest en Hunze en Aa's, beide waterschap
pen die ook een deel van Drenthe beslaan. 
We hebben samen met WMD net een con
tract met deze waterschappen gesloten voot 
gezamenlijke facturering. Op één nota 
komen straks de kosten van drinkwaterge-
bruik, afvalwaterzuivering, waterkering en 
waterkwaliteitsbeheer: de gebruikersheffin
gen. De omslagen voor eigenaren blijven 
apart verstuurd worden, evenals de gemeen
telijke rioolheffingen. We hebben één water
loket op het oog, één callcenter. We praten 
over allerlei mogelijkheden tot samenwer-
king: momenteel zijn zo'n 15 onderwerpen 
aan de orde." 

Hebbenjullie ook contacten in Duitsland? 
"Als je met een Europese bril kijkt, ziet 

de regio er ineens heel anders uit. Op de 
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kaart van Nederland liggen wij ver weg in 
het noorden, verstopt achter Vitens. De kaart 
van de Eems-regio ziet er heel anders uit. 
Daar stroomt de Eems centraal. We spreken 
dan over een Euregio, waarin veel EU-geld 
geïnvesteerd wordt. Aan de Nederlandse 
kant is het een gemeenschappelijke regeling; 
aan de Duitse kant een zogeheten Zweckver
band. Water was nog nooit een item, maar 
overleg erover is nu begonnen. De collega's 
van Stadtwerke Emden en vier aangrenzende 
waterbedrijven zijn dolenthousiast om een 
watervoorzieningsstudie in Euregio-ver-
band te gaan opzetten. We praten nu ovet de 
levering van vijf miljoen kubieke meter 
drinkwater per jaar vanuit Emden aan Delf
zijl. Drenthe praat over een koppeling van de 
waterlevering met Duitse collega's ter hoog
te van Emmen. Dit soort contacten ver
plaatst je horizon op een geweldige manier." 

Je noemde ook even het riolerin^sveld. 
"We voeren oriënterende gesprekken 

met een aantal gemeenten over een mogelij
ke inbreng van onze kant bij de aanleg en 
het beheet van rioolstelsels. Deze gemeenten 
hebben weinig mensen die zich met riole
ring bezig houden. Bundeling geeft verster
king en biedt me er mogelijkheden om des
kundigheid m te zetten en de financiële 
risico's te beheersen. Wij zijn vertrouwd met 
beheersverantwoordelijkheid, maar moeten 
de deskundigheid op\et gebied van riole
ring nog verder uitbouwen. Ingenieursbu-
reau's hebben de deskundigheid wel, maar 
zijn geen beheerders. Onze aandeelhouders 
zijn bereid de gemeenten, die daar behoefte 
aan hebben, een helpende hand te bieden als 
daar een gezonde basis voor is." 

"De waterschappen bewegen zich niet 
op dat gebied. Het gaat wel om afvalwater, 

maar een rioolstelsel komt meer overeen met 
een distributienet voor drinkwater dan met 
een rioolwaterzuiveringsinstallatie. De pro
blematiek zit vooral in de kosten. De 
gemeenten moeten bereid zijn aan de bur
gers uit te leggen dat de rioolheffingen moe
ten stijgen of nu al hoger zijn dan de kosten 
voor het drinkwater. In de gemeente Sloch-
teren betaalt een gezin nu al 250 euro per 
jaar aan rioolrecht, tegenover 120 euro aan 
drinkwater. Dat uitleggen is een politiek 
probleem dat wij niet kunnen oplossen. We 
willen wel helpen om samen de kosten zo 
laag mogelijk te houden." 

Je hadje zelfstandig g'vesügd en bent nu weer in 
dienstgetreden in de watersector. 

"Ik ben 48 jaar en heb een echte nutser-
varing opgebouwd in mijn leven: acht jaar 
Centrum voor Energiebesparing in Delft, 
acht jaar energie-ervaring (in Amsterdam en 
bij Delfland) en acht jaar watersector. Ik was 
directeur bedrijfsvoering bij Waterleiding
bedrijf Amsterdam (toen GWA) van 1997 tot 
2001, daarna als zelfstandig adviseur betrok
ken bij de vorming van Hydron Advies en 
Diensten, bij de integratie van de water-
winstations van PWN en WRK in Andijk en 
bij de voorbereiding van de samenvoeging 
van Delta Water met Waterbedrijf Euro
poort. In die laatste jaren heb ik ervaren dat 
ik veel liever bestuutsverantwoordelijkheid 
draag dan dat ik adviseur ben. Vandaar deze 
stap nu." 

Is dat niet heel comfortabel bij een bedrijf dat de 
goedkoopste in de benchmark is? 

"Voor ons ligt er de uitdaging om de 
goedkoopste te blijven en tegelijkertijd onze 
dienstverlening verder uit te bouwen. Ook 
in Groningen staan arbeidsplaatsen tet dis
cussie. De samenwetking met WMD moet 
leiden tot verdere kostenbesparing en dus 
minder arbeidsplaatsen in totaal." 

"Maar er is ook een nieuw elan in het 
bedrijf nodig. Vele mensen zijn hiet al lang 
in dienst, vaak in dezelfde setting. Ineens 
verandert er van alles. Onze strategie vraagt 
aanpassing van de mensen. De otganisatie 
moet wendbaar en weerbaar zijn. Gelukkig 
is er veel betrokkenheid en creativiteit in het 
bedrijf" 

"Als maatschappelijke onderneming, 
met de klemtoon op beide woorden, zie ik 
veel mogelijkheden om toegevoegde waarde 
te leveren aan de regio, zowel richting 
bedrijfsleven als voor het Groningse land
schap en de milieubeweging. Je kunt de 
komende tijd nog heel wat leuke dingen uit 
Groningen verwachten." *[ 

Maarten Gast 
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